
Zápis ze setkání pracovní skupiny pro Alergii na hmyzí jed dne 10. 11. 2022 v Lékařském 

domě v Praze 

Diskutovaná témata: 

1. Přeložení zahraničních guidelines EAACI týkající se alergie na hmyzí jed 

K překladu se nabízí recentní doporučení EAACI na VIT z roku 2018 (Sturm GJ, et.al. EAACI guidelines 

on allergen immunotherapy: Hymenoptera venom allergy. Allergy. 2018). V souladu s tímto 

doporučením však byla zpracována kapitola „AIT u osob s alergií na jed blanokřídlého hmyzu“, která je 

dostupná v aktuální publikaci „Průvodce alergenovou imunoterapií“ autorů E. Seberová a O. Rybníček. 

Kapitolu upravila MUDr. Vachová, recenzoval Doc. Kučera.   

Recentní informace k indikaci VIT lze rovněž nalézt v publikaci: Vachová M.: Alergie na včelí a vosí jed 

Remedia, 30, 2020, No 1, p. 68-70. Možné kontraindikace VIT řeší publikace: Sturm G.J., et al. : ß-

blockers and ACE inhibitors are not a risk factor for severe systemic sting reactions and adverse events 

during venom immunotherapy Allergy, 76, 2021.  

Doporučení EAACI k diagnostice je z roku 2005, aktualizace má být brzy k dispozici. Případné novinky 

v diagnostice lze nalézt v několika zahraničních i domácích publikacích: Vachová M., et al.: Routine 

clinical utility of honeybee venom allergen components. J Allergy Clin Immunol Pract, 6, 2018; a v 

publikaci Vachová M. Alergie na blanokřídlý hmyz. Postgraduální medicína, 21, 2019.  

Závěr: Doslovný překlad doporučení týkající se VIT nyní realizovat nebudeme, dostupných zdrojů 

v češtině je dost. Aktualizace doporučení EAACI stran diagnostiky má být brzy k dispozici, vyčkáme.  

 

2. Rozšíření informovanosti o možnostech VIT  

Byla diskutována možnost rozšíření informovanosti o VIT zejména na úrovní primární péče. Bylo 

navrženo začlenění tohoto tématu do edukačního cyklu přednášek, které praktičtí lékaři pořádají na 

regionální úrovní. Docent Kučera se pokusí s návrhem kontaktovat zástupce praktických lékařů. 

 

3. Akce Venom fórum 

Vzhledem k úzkému tématu byl navržen interval konání akce 1 x za 2 roky.  Vyšší frekvence setkání (1 

x ročně) by přicházela v úvahu pouze pokud by někdo z pracovní skupiny přišel s tématem a ochotou 

přednášet.   

 

  

 


